
از طعم مركبات خس�ته ش�ده ايد؟ پ�س حتماً 
»ميوه اژده�ا« را امتحان كني�د. در اوج گرماي 
تابس�تان لذت خوردن »سورسوپ« را از دست 
ندهيد، مي�وه اي ك�ه تفاوتي با بس�تني ندارد. 
اينها بخش كوچكي از تبليغات ميوه هاي لوكس 
در ش�بكه هاي مجازي و برخي سايت هاس�ت. 
بررس�ي اطلاعات اين س�ايت ها نشان مي دهد 
ك�ه اي�ن ميوه ه�ا مش�تريان پروپ�ا قرص�ي 
دارن�د. در خ�أ بي نظارت�ي، ميوه ه�اي لوكس 
را در فض�اي مج�ازي ميلياردي مي فروش�ند. 
قيم��ت ميوه ها هم مثل خودش��ان ش��گفت انگيز 
اس��ت. »انگور كاليفرنيا« ميوه اي كه طعم آناناس 
مي دهد از كيلويي 60هزار تومان ش��روع مي شود. 
»لوبري« ميوه اي س��فيدرنگ با خال هاي قرمز كه 
از خانواده توت فرنگي است هم از كيلويي 50هزار 

تومان به بالاست. 
سبد ميوه هاي استوايي هم مخصوص هداياي ويژه 
و مهماني هاي خ��اص اس��ت. ميوه هايي همچون 
گواوا، دراگون فروت، رامبوتان، منگوستين و لونگان 
است كه همگي را پوست كنده و تزيين كرده اند و 
400هزار تومان هم قيمت دارد. البته در مناسبت ها 

با تخفيف 25درصدي هم به فروش مي رسد. 
اينها فقط نمونه هايي از ميوه هاي لوكس��ي اس��ت 
كه اين روزها برخي را براي خريد وسوسه مي كند. 
»ليچي«، »سالاك«، ميوه كاكتوس همگي با يك 

تلفن در دسترس هستند. 
 بازار داغ ميوه های لاكچري

س��ايت هاي عرضه كننده پا را  فراتر از مغازه داران 
گذاشته و تنوع و تعدد ميوه هاي لوكس شان بسيار 
بيشتر از ميوه فروشي هاس��ت. ميوه هايي كه اسم 
و ظاهرش��ان متفاوت تر از ميوه هاي عادي اس��ت 
و فروش��ندگان آنها هم س��عي در معرف��ي هر چه 
بيشتر اين محصولات و پيداكردن بازارهاي جديد 
و جذب مش��تريان بيش��تر دارند. گرچه در بعضي 
ميوه فروشي ها مي شود ملون، آووكادو يا ميوه ستاره 
را پيدا كرد، اما انواعي ديگر كه در بالا از آنها نام برده 

شد، قطعاً هر جايي پيدا نمي شود. 
ميوه هاي لوكس وارداتي مشتريان ثابتي هم دارند. 
توضيحاتي كه در پايين عكس هاي اينس��تاگرامي 
يك��ي از صفحه هاي فروش اس��ت، اين مس��ئله را 

نشان مي دهد. از ميزان موجودي ميوه ها گرفته تا 
نوع سفارش دهي همگي گوياي بازار داغ ميوه هاي 
لاكچري اس��ت.  س��ال هاي قبل كه اي��ن ميوه ها 
با قيمت ه��اي بالا وارد بازار ش��دند، كمتر كس��ي 
سراغ شان مي رفت؛ چراكه طعم و ظاهرشان براي 
مردم آش��نا نبود، اما رفته رفته با عرضه بيشتر در 
فروشگاه هاي مجلل مركز و شمال شهر، اين ميوه ها 
به خانه ها راه پيدا كردند و حالا پس از چند  س��ال 

مشتريان خاص خود را دارند. 

 آجيل لاكچري هم هست
به طور نمونه، ميوه اي هس��ت به اسم »گارسينيا« 
كه از محصولات جنوب شرق آسياست. كانال هاي 
ماهواره اي هم نوعي قرص كه مدعي   از مش��تقات 
اين ميوه اس��ت را به قيمت گران تبليغ مي كنند. 
مصرف اي��ن ميوه باعث مي ش��ود، آنزيم��ي به نام 
»سيترات« كه در بدن باعث توليد چربي مي شود از 
كار بيفتد. ظاهراً اين ميوه در لاغري معجزه مي كند 

و طرفدارانش هم از اين راز باخبر هستند. 

بعد از واردكنندگان و فروشندگان كه سود بالايي 
مي برند، اف��راد زيرك تري هم هس��تند ميوه هاي 
لوكس را خش��ك مي كنند و با عنوان آجيل ميوه 
به مشتريان ارائه مي كنند كه قيمت شان حدوداً دو 

برابر ميوه اصلي موجود در بازار است. 
زنجيره توليد و پردازش اين ميوه ها با توجه به علاقه 
مردم به آنها، مي تواند گزينه خوبي براي كشاورزان 
و كارآفرينان داخلي باشد. بررسي ها نشان مي دهد، 
ش��هر چابهار آب و هوايي دارد كه هي��چ نقطه اي از 
ايران شبيه به آن نيست و مستعد پرورش ميوه هاي 
استوايي است و الان سال هاست به صورت محدود 
موز، انبه و نارگيل در اين شهر توليد مي شود. طبق 
اعلام اداره جهادكشاورزي اين شهر حدود 2هزار و 
500هكتار از زمين هاي اين شهرستان زير كشت 
ميوه هاي گرمسيري است و سالانه 30هزار تن انواع 

محصول از آن برداشت و روانه بازار مي شود. 
 سرمايه گذاري داخلي رافع نيازهاي بومي

منطقه چابهار و كنارك استعداد زيادي براي پرورش 
انواع ميوه هاي گرمسيري نظير چيكو، گواوا، پالسا و 
پاپايا دارد و در حال حاضر هم در مناطقي از استان 

خصوصاً شهرستان سرباز كشت مي شود. 
آب و هواي سيستان و بلوچس��تان طوري است كه 
همزمان خشكس��الي و س��يل را در جنوب استان 
داريم و هر دو اين موارد، خسارت هاي زيادي را به 
بخش كش��اورزي وارد مي كنند و مانع رشد بخش 
كشاورزي مي ش��ود. توليد ميوه هاي گرمسيري با 
اين تنوع فقط در سيستان و بلوچستان امكان پذير 
است و اگر روي اين قضيه سرمايه گذاري شود هم 
نياز بخش داخلي تأمين مي شود و هم مي توان در 

اين زمينه صادرات داشت. 
هر س��اله نزديك به ۱6 ميليون تن ميوه در كشور 
توليد مي شود كه در مقايسه با ميانگين توليد ميوه 
در جهان، كش��اورزان ايراني نزديك به س��ه برابر 
كشاورزان جهان ميوه توليد مي كنند كه بسياري از 
همين ميوه ها هم آب بر است كه براي كشور مفيد 
نيست. اما با آب و هواي متنوعي كه كشورمان دارد، 
مي توان و بايد از توليد و صادركنندگان ميوه هاي 
گرمس��يري باش��يم. ميوه هايي كه براي برخي از 
كش��ورها نظير، ويتنام و تايوان اش��تغال و درآمد 

بالايي ايجاد كرده است. 
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محمد سالاري، عضو اصلاح طلب شوراي شهر تهران: بايد در مقابل طرح مسكن اميد آقاي روحاني بايستيم !
نااميدی ساكنان بافت هاي فرسوده با »مسكن اميد«

ميوه هاي لاكچري خارجي سر سفره كاربران داخلي

با عنايت رهبر معظم انقلاب

وضعيت محيط بانان سامان يافت

در شرايط سخت ارزي كشور، »انگور كاليفرنيا«، »سورسوپ«، »ميوه اژدها« و »رامبوتان«  اينترنتي به مشتريان فروخته مي شود

زمستان گذش�ته رئيس جمهور در جلسه اي در 
وزارت راه و شهرسازي زير و بم مسكن اجتماعي 
اميد را كه يكي از وعده هاي انتخاباتي اش بود، بيان 
كرد. طي ارزيابي وزارت راه وشهرسازي در حال 
حاضر 2هزار و 700 محله در ۵۴3شهر و در ۱۴۱هزار 
هكتار مساحت شهري ناكارآمد و فرسوده است. 
اين محله ها، محل سكونت بالغ بر ۶ميليون نفر 
است. وزارت راه وشهرسازي مي خواهد در دو فاز 
پنج س�اله، وضعيت اين محله ها را بهبود بخشد 
و در پنج س�ال اول، هزار و 33۴ محله را در نظر 
گرفته است. اين در حالي است كه كليت رونمايي 
ش�ده از طرح »مس�كن اميد« نش�ان مي دهد، 
شباهت هاي فراواني با مسكن مهر دارد. مسكن 
مهري كه دولت فعلي به بهانه آن بارها دولت هاي 
نهم و ده�م را م�ورد انتقادات ج�دي اجتماعي 
- اقتص�ادي ق�رار داده و همين اخي�راً هم گفته 
شد، مس�كن مهر چوپان ها را به شهرها كشاند!

مس��كن اميد از بدو طرح موضوع مورد انتقاد شديد 
صاحب نظران و كارشناسان قرار گرفته است. يكي 
از شديدترين انتقادات از سوي محمدسالاري عضو 
اصلاح طلب شوراي اسلامي شهر تهران در روزهاي 

اخير بيان شده است. 
  همه بايد جلوي رئيس جمهور بايستيم !

وي اواخر هفته گذش��ته در نشس��ت توسعه محله 
محور بافت ه��اي فرس��وده ش��هري با بي��ان اينكه 
رئيس جمهور جلسه اي داشته و در آن طرح »مسكن 
اميد« را مطرح كرده است، اظهار كرد: طرح مسكن 
اميد ترجمه مسكن مهر است و ما بايد در مقابل اين 

رويكرد آقاي روحاني ايستادگي كنيم. 
وي با بيان اينكه روزي عده اي در مقابل مسكن مهر 
ايستادگي كردند و هر روز از آن به عنوان يك پروژه 
شكست خورده ياد مي كردند، گفت: رئيس جمهور 
مي خواه��د از ظرفيت بافت فرس��وده ب��راي رونق 
اشتغال و ساخت و ساز استفاده كند و ما در مقابل آن 
ايستادگي مي كنيم.  رئيس كميسيون شهرسازي و 
معماري شوراي اسلامي شهر تهران افزود: من براي 

مشاوران رئيس جمهور متأسفم كه اگر او مشاوراني 
مناسب داشت، چنين تصميمي نمي گرفت. 

س��الاري خاطر نش��ان كرد: بايد از فرص��ت ورود 
رئيس جمهور به مسئله نوسازي بافت فرسوده استفاده 
كنيم، اما اين كار بايد با استفاده از نظرات كارشناسي 
انجام ش��ود و اكنون فضاي عمومي طوري است كه 
ما مي توانيم رئيس جمهور را قانع كنيم تا آن كار را 
نكند.  وي در پايان خاطرنشان كرد: اگر دولت به سهم 
30درصدي خود، ش��هرداري به سهم 3۱درصدي 
خود و بخش خصوصي به سهم 60درصدي خود در 
نوسازي بافت فرسوده عمل كند، ظرف ۱0سال آينده 

همه بافت فرسوده احيا مي شود. 
  رونق بازار سودجويي و رانت 

اگرچه در ح��ال حاضر ساخت و س��از در بافت هاي 
فرسوده شهري توس��ط س��ازنده هاي خرده پا و به 
صورت سنتي انجام مي ش��ود و تاكنون ضرباهنگ 
كندي داشته، با اين وجود مالكين بافت هاي فرسوده 
كه اغلب از اقشار متوسط به پايين بوده اند از فرآيند 
ساخت مس��كن بهره مند مي ش��دند. در حالي كه 
در ص��ورت اجرايي ش��دن طرح مس��كن اميد پاي 

انبوه سازان و شركت هاي ساخت و ساز بزرگ به ماجرا 
باز مي شود، با توجيه افزايش اشتغال و ايجاد تحرك 
در بازار مس��كن ولو صوري از پيگيري تخلفاتشان 
مصون مي مانند و مردم در صورت تخلف، دستشان 

در پيگيري حقوق شان كوتاه تر است. 
  محلات بي هويت 

از س��وي ديگر انبوه س��ازان كه در وهله اول به فكر 
چند برابركردن آورده خود هستند، در نخستين گام 
هويت محلات و كاركردهاي اجتماعي آنها را از بين 
مي برند كه آسيب هاي اجتماعي پيدا و پنهان بخشي 
از هزينه اي اس��ت كه در پي مسكن اميد گريبانگير 
شهرها مي شود. هر چند ش��يوه كنوني بازسازي و 
احيا نيز اين ايراد را داشته، منتها با شيب كمتر و قابل 

ترميم تري بوده است. 
  مسكن اميد نارضايتي سياسي مي آفريند 

از س��وي ديگر در طول فعاليت دولت هاي يازدهم و 
دوازدهم بسياري از طرح هاي اجرايي براي حاكميت 
و فضاي سياس��ي كش��ور هزينه ايجاد كرده اس��ت. 
اعتراضات به افزايش قيمت ه��ا و عدم وجود ثبات در 
اقتصاد كه زمينه س��از بهره برداري معاندين نظام شد 

از جمله اين م��وارد بود. اين مس��ئله را ميثم بصيرت 
معاون مرك��ز مطالع��ات و برنامه ريزي ش��هر تهران 
در جلس��ه مزبور بيان كرد. وي گفت:  3 هزار و 268 
هكتار بافت فرسوده در تهران داريم كه به مسائل اين 
بافت ها از جمله درآمد پايين خانوارها در اين مناطق 
و چرخه هاي فقر، رشد قدرت املاك و مستغلات در 
اين بافت ها به جاي برنامه ريزان، اجاره نشيني عمده 
جمعيت اين بافت ها و مسئله سند مالكيت در بين آن 
دسته از ساكنين كه مالكند، هم بايد اشاره كرد.  عضو 
هيئت علمي دانش��گاه تهران با انتقاد از نگاه كمي به 
مسئله نوسازي، به ناكارآمدي هاي نوسازي هاي انجام 
شده تاكنون اشاره كرد و از كسري پاركينگ و خدمات 
در مناطق نوسازي شده گفت و عنوان كرد، براي رفع 
كسري فضاهاي خدماتي محدوده هاي نوسازي شده با 
مدل قبلي به دهها هزار ميليارد تومان بودجه نياز است.  
وي در پايان سخنان خود عنوان كرد: »نمي توانيم انكار 
كنيم كه هميشه گوشه چشمي سوداگرانه به نوسازي 
داش��ته ايم« و افزود: هر وقت اين گوشه چشم را كنار 
بگذاريم و بر مشاركت خود ش��هروندان تكيه كنيم، 
مي توانيم به نتيجه مطلوب برس��يم. او ضمناً هشدار 
داد كه بايد نگاه تصدي گري به بحث نوسازي را كنار 
گذاشت؛ چراكه نوس��ازي جنبه اي سياس��ي دارد و 
مي تواند به نارضايتي ها و فروپاشي هاي بزرگي بينجامد.  
بصيرت در پايان تأكيد كرد: توليد مسكن انبوه در اين 
بافت ها شكست خورده و مي تواند موجب شكل گيري 
نارضايتي سياسي حداقل در مقياس محلي شود.  بنابر 
اين گزارش، در مسكن اميد علاوه بر اينكه سود منطقي 
براي توس��عه گر يا س��رمايه گذار در نظر گرفته شده، 
تمام هزينه ه��اي مالي از روي دوش دولت برداش��ته 
مي ش��ود. يعني دولت بدون هزينه براي خود طرحي 
را آغاز مي كند كه طي برآورد خود دست كم پنج سال 
زمان براي انجام فاز اول آن نياز است كه خارج از عمر 
دولت دوازدهم اس��ت و در صورت هرگونه تخلف به 
جز هزينه اي كه حاكميت براي آن مي پردازد و باري 
به دولت آينده تحميل مي ش��ود، ساكنين بافت هاي 

فرسوده اولين متضررين آن خواهند بود. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 بابا ش�مل توييت زد: در انتخاب مدرس��ه به اين توجه كنيد كه 
مدرس��ه نتيجه محور اس��ت يا فرآيندمحور. م��دارس نتيجه محور 
در بهترين حال��ت يك فرد خرخ��وان تحويل مي دهن��د و مدارس 

فرآيندمحور در بدترين حالت يك فرد داراي فكر و انديشه.

 Burberry مهشيد اميري توييت زد: طي پنج سال گذشته برند 
معادل ۱۱6ميليون دلار از محصولات نو و س��المي كه توليد كرده 
را س��وزانده. چرا؟ چون اگر اين محصولات با تخفيف عرضه بش��ن، 
»افراد اشتباهي« )يعني كم  درآمدترها( هم مي تونن اونها رو بخرن و 

»Exclusivity « برند خداي نكرده خدشه دار مي شه!

 اسماعيل آذري توييت كرد: در روستاهايي كه مدرسه راهنمايي 
و جاده مناس��ب وجود ندارد و فقر مالي دارند، بناست براي دختران 
ترك تحصيل شده و كساني كه امسال ترك تحصيل كردن سرويس 
روزانه گرفته شود تا آنها را به نزديك ترين مدرسه ببرند. با ده روستا 

شروع مي شود. 

توييت فرشاد مهدي پور: اخبار مؤسسه ثامن الحجج رو رسانه هاي 
اصولگرا در اين يكي دو سال پيگيري كردن، شكايت رو توكلي انجام 
داده. حالا كه تقريباً مشكل مردم حل شده و رسيده به اونايي كه وام 
كلان گرفتن و بايد تس��هيلات رو پس بدن، س��ر و صداي اصلاحاتيا 

دراومده. پيدا كنين پرتقال فروش رو. 

 فاطمه س�ادات بكايي توييت زد: رفته خواس��تگاري، يه ساعت 
در مورد ن��گاه دين به تبعيت زن از همس��ر ح��رف زده! خانم گفته 
برنامه تون براي پرداخت مرتب نفقه چيه؟! برگشته گفته اين چيزا 
مال تو فيلماست، خرج زندگي ديگه خودم مديريتش مي كنم! خودم 
مديريت مي كنم و زهرمار! يعني احكام دين هم براس��اس منفعت 

گلچين مي كنيد آخه؟!

 حسن صالحي توييت زد: از بانك ملي با هزار سختي هشت ميليون 
وام گرفتم، هش��ت  ماه هم هس��ت كه دارم پرداخت مي كنم و تازه 
بدهي ام به بانك شده هشت  ميليون! هر روزي هم كه تأخير داشته 
باشم بانك هزينه اي اضافه مي كنه. توي اين سيستم به اين دقيقي 

چطور مي شه ميلياردها تومن خورد و برد و يه آب هم روش؟!

 ممرضا با انتشار اين عكس اقتصادي توييت زد: حال نوبخت 
خوب نيست.

 احس�ان بداغي توييت كرد: جناحي كردن فساد در اين شرايط 
فرقي با خود فساد ندارد، اشتباهي اس��ت كه براي هيچ كس خيري 
نخواهد داش��ت. الان وقت آن اس��ت كه مدعيان مبارزه با مفاس��د 
و حاميان ش��فافيت س��راغ هم جناحي ه��اي خود برون��د. همين 
جناحي كردن فسادس��تيزي اس��ت كه كار را بعد از 40سال اينجا 

رسانده. 

 سجاد با انتشار اين عكس توييت زد: يكي از مشكلات ازدواج، 
پيداكردن همسر مناسبه! جامعه اسلامي استراليا سالانه يه همايشي 
برگزار مي كنه، جوانان مس��لماني كه آمادگي ازدواج دارن دور هم 
جمع مي شن و به ترتيب با هم صحبت مي كنن و به سؤالات هم جواب 

ميدن در آخر از طرف مورد علاقه خواستگاري مي كنن !

 حجت الله عبدالملكي با انتشار اين عكس توييت زد: سند خود 
تحريمي بانك كشاوزي اداره كل مبارزه با پولشويي اين بانك طي دو 
بخشنامه در خرداد و بهمن ۹6 رسماً همه سرپرستي ها و شعب اين 
بانك را در سراسر كش��ور ملزم به خودداري از ارائه خدمات ارزي به 
افراد موجود در ليست هاي تحريمي امريكا، اتحاديه اروپا و سازمان 

ملل كرده است!
 

 هاني هاشمي توييت كرد: يه س��ريال تلويزيون گذاشته، بچه هاي 
دانش��گاه گوش��ي اس��تاد و برمي دارن از ت��وش س��ؤالاي امتحان و 
مي پيچوندن بعد ميگن: ديگه چيكار كنيم؟ آهان! يه فيلم ش��خصي 
استاد و بذاريم تو اينستاگرامش! بعد كه استاد مي فهمه فقط سؤالاي 
امتحان و عوض مي كنه! يعني پيش فرض سريال براي  اي كيو مخاطبش 

زير50عه.

  محیط زیست

  مديركل بهزيستي استان تهران گفت: 5هزار و ۱۹3معلول را صاحب 
مسكن كرده ايم كه هزار و 355 نفر از آنها خانوار دو معلول بوده اند. 

   معاون فني مركز سلامت محيط و كار وزارت بهداشت گفت: مردم 
آبليمو و آبغوره هاي بطري شده و آبگيري به روش دستي را به صورت 
آماده خريداري نكنند، بلكه بر انجام پروسه آبگيري در حضور خودشان 

اصرار كنند. 
   رئيس دانش��كده دندانپزشكي دانشگاه علوم پزش��كي اصفهان با 
اشاره به علاقه مندي 60درصد ش��ركت كنندگان كنكور به رشته هاي 
دندانپزش��كي و داروس��ازي گفت: به ازاي هر 2 ه��زار و 500 نفر يك 

دندانپزشك در كشور وجود دارد. 

نفیسه ابراهیم زاده انتظام 
  گزارش  2

تنها 3درصد دارو ها وارداتي هستند، گراني معنا ندارد

ورود مجلس به آشفتگي بازار دارو 
در حال�ي وزيربهداش�ت از نگراني در ح�وزه دارو بر اثر تش�ديد 
تحريم مي گوي�د كه به گفته مس�ئولان ح�دود 97درصد داروها 
در داخل كش�ور توليد مي ش�ود. برخي كمبود ه�ا و نگراني هاي 
دارويي در كش�ور س�بب س�رگرداني بيماران ش�ده اس�ت. در 
همين رابطه ي�ك نماينده مجلس از ورود كميس�يون بهداش�ت 
و درم�ان به موضوع آش�فتگي موج�ود در ب�ازار دارو خب�ر داد. 
مس��عود پزش��كيان در واكنش به اظهارنظ��ر وزير بهداش��ت مبني بر 
تأثيرگذاري شديد تحريم ها از آبان ماه، معتقد است، كسري اعتباراتي كه 
در حوزه سلامت وجود دارد ارتباطي با اعمال تحريم ها ندارد، به ويژه دارو 
و تجهيزات پزشكي كه در ليست تحريم ها نيست، اما به طور غيرمستقيم 

تحت تأثير اين موضوع قرار مي گيرد. 
 وي عنوان كرد: در پي بروز تحريم ها ممكن است، حمل و نقل دريايي و 
جابه جايي ارز با مشكل مواجه شود. بنابراين اين موضوع بر روند تأمين 

دارو و تجهيزات پزشكي وارداتي هم اثرگذار خواهد بود. 
عضو كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس گفت: وزارت بهداشت بايد 
به دنبال راهي باش��د تا از طري��ق حمل و نقل زميني ني��از بخش دارو و 
تجهيزات پزشكي كشور را تأمين كند. از س��وي ديگر ۹7درصد دارو و 
تجهيزات پزشكي مورد نياز كشور در داخل توليد مي شود و لازم است 
كه دولت اعتبارات موردنياز اين بخش را تخصيص دهد تا شركت هاي 
توليدكننده اين ملزومات سرپا بايس��تند و مواد اوليه مورد نياز خود را 
تهيه كنند و اين در حالي اس��ت كه وزارت بهداشت مبالغ زيادي به اين 
ش��ركت ها بدهي دارد.  اين نماينده مردم در مجل��س دهم تأكيد كرد: 
آشفتگي كنوني در بازار دارو ناشي از نحوه مديريت روند توليد يا واردات 
دارو است، چراكه وقتي شركت هاي دارويي و تجهيزات پزشكي نتوانند 
مواد اوليه تهيه كنند، طبيعي است عرضه دارو و تجهيزاتي كه بايد توليد 
كنند در بازار كاهش پيدا مي كند و اگر بخواهند اين كمبودها را به گردن 
تحريم ها بيندازند، جاي سؤال دارد.  نايب رئيس مجلس شوراي اسلامي 
يادآورشد: هم اكنون تنها 3درصد از داروهاي موجود در بازار كه مربوط 
به بيماري هايي همچون، سرطان و س��اير بيماري هاي خاص مي شود، 
وارداتي بوده كه از مجاري خاص و با تأمين ارز مورد نياز اين بخش تأمين 

مي شود و اعمال تحريم ها بر اين روند نيز تأثيري نخواهد داشت. 
از س��وي ديگر عضو كميس��يون بهداش��ت مجلس از ورود كميسيون 
متبوعش به موضوع آش��فتگي موج��ود در بازار دارو بع��د از تعطيلات 
مجلس خبر داد و تأكيد كرد: تأمين دارو از تهيه غذا براي مردم واجب تر 
است. احمد حمزه، در مورد هشدار رئيس هيئت مديره سنديكاي صنايع 
دارويي در رابطه با آشفتگي موجود در بازار دارو گفت: دولتمردان بايد با 
تأمل بيشتري براي رفع اين مشكل تدبيري بينديشند و ارزي را كه با اين 
سختي وارد كشور مي شود، به تأمين كالاهاي اساسي كه يكي از واجبات 
آن دارو اس��ت، تخصيص دهند.  وي در بيان علل بروز مشكل در زمينه 
تأمين داروي مورد نياز كشور در شرايطي كه هنوز تحريم ها تأثير خود 
را نشان نداده اند، تصريح كرد: وقتي تجارت ضعيف شود هر راهي براي 
سوءاستفاده باز مي ش��ود، كما اينكه ممكن است برخي واردكنندگان، 
داروهاي وارد ش��ده را در بازار آزاد به فروش برسانند. اين نماينده مردم 
در مجلس دهم تأكيد كرد: متأسفانه يكي از مشكلات كنوني كشور عدم 
نظارت صحيح بر روند واردات كالاهاي اساسي و نحوه عرضه آنهاست و 

آشفتگي هاي موجود در بازار دارو نيز ريشه در همين موضوع دارد. 

 اولين بار در جهان به همت جوان ايراني محقق شد
 اختراع آبياري مويرگي

 با صرفه جويي ۹۷درصدي آب 
مخترع ج�وان كش�ورمان ب�ا الهام گرفت�ن از مويرگ ه�اي بدن 
انس�ان سيس�تم آبياري را طراحي كرده اس�ت كه با اس�تفاده از 
آن  ت�ا 97درص�د در مص�رف آب صرفه جويي ص�ورت مي گيرد. 
قادر ش��ريفي، در ارتباط با اختراع آبياري مويرگي ك��ه براي اولين بار 
در دنيا صورت گرفته اس��ت، گفت: جديدترين كاري كه انجام داده ام، 
آبياري مويرگي است. اين آبياري يكي از مدرن ترين روش آبياري روز 

دنياست كه فقط در ايران وجود دارد.    
وي افزود: ب��راي انجام اين موض��وع از مويرگ هاي بدن انس��ان الهام 
گرفته ام و در طراحي آن س��نگ به كار رفته اس��ت. سيس��تم آبياري 
مويرگي جزو سيس��تم هاي آبياري زيرس��طحي دسته بندي مي شود 
كه آب از يك بس��تر زيرزميني به گياه تزريق مي ش��ود؛ آب ابتدا وارد 
لوله هاي كوچكي به اسم ik شده و از اين لوله ها مستقيم به سنگ هاي 
مويرگي وارد مي شود و س��نگ هاي مويرگي آب را مستقيم به ريشه 
گياه تزريق مي كند.  شريفي به نمونه هاي پايلوت اجراشده اشاره كرد و 
گفت: يك نمونه عملي را در دوبي اجرا كرده ايم و نمونه هاي ديگر آن را 
در دانشگاه آزاد اسلامي واحد سنندج و در سليمانيه عراق اين طرح را 
شروع كرده ايم و در حال گسترش آن هستيم. مخترع جوان كشورمان، 
ديگر كاربرد اين طرح را براي فضاي س��بز شهري دانست و بيان كرد: 
براي اجراي اين طرح در فضاي س��بز ش��هري با فرآيند بستر سازي و 
تزريق آب به صورت زيرسطحي، فرآيند آبياري انجام مي گيرد و آب در 
اين قسمت تلفاتي ندارد و مي تواند در هر متر مربع حدود پنج ليتر آب 
را صرفه جويي كند، در فضاي سبز دانشگاه آزاد اسلامي واحد سنندج 
اين طرح را با موفقيت اجرا كرده ايم.  شريفي در اجراي اين روش براي 
محصولات زراعي گفت: نمونه اي را براي گياه توت فرنگي در شهرستان 

سراوان اجرا كرديم كه نتايج خوبي حاصل شده است.     
مخترع جوان كش��ورمان در ارتباط با كاربرد اي��ن روش براي آبياري 
درختان هم اذعان داش��ت: براي ه��ر درخت يك س��نگ مويرگي با 
توجه به عمر درخت طراحي شده است، ولي در كل بايد قبل از كاشت 
درخت، سنگ مويرگي در زير بستر قرار بگيرد تا بتواند آب را به صورت 
زيرسطحي به ريشه درخت برساند و از اين طريق صرفه جويي در آب 
صورت گيرد. اين س��نگ ها مي توانند در مدت 25الي 30سال آبياري 
درخت را بدون نياز كارگر انجام دهند كه باعث حفظ و تقويت ريشه گياه 

شده كه در نتيجه رشد درخت و توليد محصول بيشتر مي شود. 
شريفي در ارتباط با ثبت طرح خود گفت: اين سيستم را در داخل كشور 
به ثبت رسانده ام و اين طرح براساس دانش رياضي، كشاورزي، فيزيك، 
زمين شناسي، ش��يمي و كنترل برق بناه شده و يك طرح دانش بنيان 
است و در حال پيگيري براي تأسيس يك ش��ركت دانش بنيان براي 

ارتقاي كار هستم، همچنين پيگير ثبت جهاني طرح نيز هستم.

فرمانده يگان حفاظت محيط زيس�ت با تأكيد بر اينكه ابلاغيه 
جديد مالي رهب�ر انقلاب به دليل عنايت و توجه ويژه ايش�ان 
ب�ه نيروهاي مس�لح به ويژه محيط بان�ان اتفاق افتاده اس�ت، 
خاطرنش�ان كرد: يگان حفاظت محيط زيس�ت از اين پس هر 
برنام�ه حفاظتي كه نياز مالي داش�ته باش�د با ردي�ف بودجه 
جديد و ابلاغ ش�ده توس�ط رهبر انق�لاب حل خواه�د كرد. 
جمشيد محبت خاني با تشريح دستورالعمل جديدي كه از سوي 
ستادكل نيروهاي مسلح به يگان حفاظت محيط زيست ابلاغ شده 
است، گفت: بر طبق اين دستورالعمل يگان حفاظت محيط زيست 

همانند ديگر يگان ها داراي رديف بودجه مستقل مي شود. 
وي اظهار داش��ت: با همراه��ي همكاران در س��تاد يگان حفاظت 

محيط زيست سعي خواهيم كرد از فرصت به وجود آمده براي حل 
معضلات اين حوزه بيشترين بهره را ببريم. 

محبت خاني افزود: با برنامه هاي دقيق و كارشناسي، مي توان حق و 
حقوق محيط بانان كه سال ها پايمال شده بود را باز پس گيريم. 

وي تصريح كرد: همچنين براساس دستورالعمل جديد، ۱20نفر 
ش��هيد محيط بان كه در بنياد ش��هيد تاكنون پرونده نداشته اند، 
همانند ديگر نيروهاي مسلح شامل دريافت تسهيلات و امتيازاتي 
مي شوند.  فرمانده يگان حفاظت محيط زيست گفت: به دليل اينكه 
تا به امروز مبلغي براي تأمين خسارات محيط بانان از سوي دولت 
به سازمان محيط زيس��ت اختصاص داده نمي شد، محيط بانان در 
درگيري ها با متخلفان متهم شناخته ش��ده و مجبور بودند دوره 

زندان را بگذرانند.  به گفته محبت خاني، قانون به كارگيري سلاح 
در لايحه حمايت از محيط بانان ديده شده و اين لايحه در مجلس 
مراحل نهايي را سپري مي كند.  فرمانده يگان حفاظت محيط زيست 
با تأكيد بر اينكه قانوني به منظور تأمين خسارات استفاده از سلاح 
از سوي محيط بانان وجود ندارد، گفت: اين لايحه حمايتي مي تواند 

خلأ موجود را پر كند. 
وي تصريح كرد: از اين پس جرائم محيط بانان همانند ديگر نيروهاي 

مسلح در دادسراهاي نظامي رسيدگي مي شود. 
محبت خاني در انتها از دادس��تان هاي كل كشور درخواست كرد، 
آموزش هاي لازم درخصوص به  كارگيري سلاح و ديگر موارد قانوني 

را به صورت منظم به محيط بانان  آموزش دهند. 

علیرضا سزاوار
  گزارش  یک

بیژن يانچشمه

  پاداش فرهنگيان بازهم پرداخت نشد
يك بازنشسته فرهنگی: بارها مس��ئولان آموزش و پرورش وعده 
داده اند كه پاداش پايان خدمت فرهنگيان پس از يكسال تأخير پرداخت 
خواهد شد. آخرين وعده اين بود كه يك قسط از اين پاداش با حقوق 
تيرماه پرداخت خواهد شد، حقوق تيرماه واريز شد ولی بازهم خبری از 

پاداش پايان خدمت نيست. 


